المستخلص

تقع الجُبَيْلُ على ساحل الخليج العربي، شمال رأس تنورة. وقد وردت في المصادر المتقدمة باسم "عينين"، والتسمية هي تثنية عين، أي ينبوع الماء. ولعينين تاريخ قديم، رجح البلدانيون أنها كانت قديماً قرية لبني عبدالله بن دارم بن مالك من قبيلة بني تميم، وكان بعينين يوم مشهور من أيام العرب في الجاهلية عرف بيوم عينين. وقد از دهرت في العصر الأموي، وإليها ينسب الشاعر خليد عينين.

سكنت الجُبَيْلُ في الفترة الحديثة جماعة من قبيلة بني خالد، لكنهم لم يستقروا بها، حتى انتقل إليها قسم كبير من جماعة آل بوعينين من الوكرة بقطر إلى الجبيل في مرحلتين، كانت المرحلة الأولى في رمضان من عام ١٣٢٧هـ/ أكتوبر ١٩٠٩م، والمرحلة الثانية في ربيع الثاني ١٣٤١هـ/ نوفمبر ١٩٢٢م.

أصبحت الجبيل محط أنظار القوى العالمية آنذاك، ولأجلها تصارعت أعظم قوتين في المنطقة: الدولة العثمانية، والمملكة البريطانية. وقرر العثمانيين تشكيل الجبيل من قبل نظارة الخارجية العثمانية (ناحية) في فترة مبكرة من عمرها ١٣٢٩هـ/ ١٩١١م. وكانت بعض الخارجية العثمانية (ناحية) في فترة مبكرة من عمرها ١٣٢٩هـ/ ١٩١١م. وكانت بعض القوى الإقليمية تنازع لكسب هذه الأرض المهمة مثل حاكم الكويت. لكن قوة الملك عبدالعزيز كانت أكثر جاذبية لأهالي الجبيل الذين ما إن لاحت تباشير ضم الأحساء حتى انضووا تحت حكم الملك عبدالعزيز. الذي بدأ بتخطيط الجبيل لتصبح قوة مؤثرة اقتصادياً في المنطقة، وميناؤها من أهم موانئ المملكة العربية السعودية.

كان لجيولوجية الجبيل وتميز طبيعتها الجغرافية دور في نزول بعثة شركة كاليفورنيا للزيت القياسي (Standard Oil of California) التي أصبح اختصار اسمها سوكال (SOCAL)، كان ذلك في ٢٣٥٢/٦/٤هـ/ ٢٩٣٣ /٩/٢٣م، حيث وصلت أول بعثة بعد توقيع امتياز التنقيب عن النفط، ثم قامت الشركة بعد ذلك بتحويل الامتياز إلى شركة ستاندر د أف كاليفورنيا العربية للزيت، المعروفة اختصاراً بـ كاسوك (CASOC)، وتكونت من: ر. ب. ميللر (Bert' Robert P. Miller)، س. ب. هنري (Schuyler B. Krug)، وقد بران، وقد (Karl Twitchell)، وكان نزولهم في قصر برزان، وقد أقاموا لثلاث سنوات.

لعبت الجبيل دوراً هاماً في استقبال الأغذية والحبوب من موانئ العالم، وتموين معظم أنحاء شبه الجزيرة العربية عبر القوافل التي تخرج من شرق البلاد إلى بقية الأنحاء في وقت كانت المجاعات والضيق المعيشي الذي أعقب الحرب العالمية الثانية ١٣٦٤هـ/ ١٩٤٥م قد شمل الكثير من أراضي المملكة العربية السعودية.

## Abstract

Al-Jubail is located on the coast of the Arabian Gulf, north of Ras Tanura. It was mentioned in the advanced sources as "Ainain", and the name is dual, meaning the fountain of water. And because of the Ainain of an ancient history, the Geographers believed that it was an ancient village for the of Abdullah bin Darm bin Malik offspring from the tribe of Bani Tamim, and it was a famous day in the days of the Arabs in pre-Islamic times known as the day of Ainain. It flourished in the Umayyad period, and to it is attributed to the poet Khuleed Ainain.

Jubail was inhabited in the modern period by a group from the Bani Khalid tribe, but they did not settle in it, until a large portion of the Al-Buainain group moved from Al-Wakra, Qatar, to Jubail in two phases known as the Jelwa. The first one was in Ramadan of the 1327AH / October 1909AD, and the second in Safar 1341AH / October 1922AD.

Jubail became the focus of attention of the world powers at the time, and for its sake the two greatest powers in the region wrestled: The Ottoman Empire and the British Kingdom. And the Ottomans decided to form Jubail by the Ottoman Foreign Affairs (Naheyah) in an early period of 1329AH / 1911AD. Some regional powers were fighting to win this important land like the ruler of Kuwait. However, the strength of King Abdulaziz was more attractive to the people of Jubail, who, as soon as the bode of the annexation of Al-Ahsa, appeared to be under the rule of King Abdulaziz. Who started planning Jubail to become an economically influential force in the region, and its port is one of the most important ports in the Kingdom of Saudi Arabia.

The geology of Jubail and its geographical nature were distinguished in the descent of the mission of the Standard Oil of California, which became the abbreviation of its name (SOCAL), that was on September 23, 1933AD, where the first mission arrived after the signing of the oil exploration concession, then the company After that, the concession was transferred to Standard Arabian California Oil Company, known simply as "CASOC", and consisted of: Robert P. Miller "Bert", Schuyler B. Krug Henry, Karl Twitchell. They were staying in Barzan Palace, and they stayed for three years.

Al-Jubail played an important role in receiving food and grains from the ports of the world, and supplying most parts of the Arabian Peninsula through caravans that departed from the east of the country to the rest of the country at a time when the famines and distress that followed the Second World War 1945AD included much of the land of Saudi Arabia.